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OBRTNI VESTNIK
Strokovni  l i s t  za povzdigo in napredek obrtniš tva dr av sk e  banovine

»OBRTNI VESTNIK«
Izhaja tedensko, in sicer vsak 

petek in stane:
celoletno . . . .  Din 40.—
polletno......................Din 20.
posamezna številka Din 1.—

GLASILO OKROŽNIH ODBOROV,
OBRTNIH ZDRUŽENJ IN OBRTNIH DRUŠTEV DRAVSKE BANOVINE

Uredništvo in upravništvo: Ljubljana, Cankarjevo nabrežje 9.

Nefrankirani dopisi 
se ne sprejemajo. Rokopisi se 
ne vračajo. Po natis ki dovoljeni 

le z navedbo vira.

Številka pri poštni hranilnici, 
podružnici v Ljubljani 10.860.

XVI. letn ik . V LJUBLJANI, dne 23. jun ija  1933. Štev. 14.

Vprašanje okrožnih odborov
Kar nam primanjkuje prostora in ker 

se nočemo obširno baviti z nestvarnim  
in demaiffoškiim člankom Pičm anovega 
iiista »Obrtnika« v ' zadnji številki, se 
hočemo omejiti za enlkrat sam o na ne
kaj ugotovitev:

Neznani ^sotinud/nik« Pičimanovega 
lista odklanja na eni strani Okrožne 
odbore, ki so sedaj samo 4, na 
drugi strani pa v isti sapi zahteva, da 
jih naj bo kar 15, in to vsaj 15. Res 
je, da je treba Okrožne odbore vzdr
ževati in da so danes doklade že itak 
težke in občutne, a ako bi imeli 15 
Okrožnih odborov bi bilo še  več stro
škov in še več bremen. Aiko hoče 
nam reč pisec v PiiSmanovem listu ime
ti vsaj 15 oikroižinih odborov, potem  je 
jasno, da hoče iimati v vsakem  srezu 
eno združenije, k a r jo tudi razvidno iz 
njegovega članka. Na ta način hoče 
on, da bi bilo v Ljubljani samo eno 
kolietkitivima združenje, torej, da bi se 
morale ukiniti vse obstoječe strokov
ne zadruge tako v Ljubljani, Celju, Ma
riboru, Novem mestu in da b.i v v sa
kem  srezu, tako v radovljiškem, kranj
skemu, kamim iiškarn, movomešlkem, lju
tom erskem ^ torej v viseh srezih sploh 
smelo biti sam o eno združenje. To se 
pravi, da bi naše sitirokovme organiza- 
olde, ki so bile s težavo zgrajene, mo
rale izginiti s sveta in bita nadom e
ščene z ogromnimi kolektivnimi z/dru
ženji. Da bi poteim ti  mnogobrojni 
Okrožni odlboiri v okviru velikanskih 
kolektivnih združenj povzročili še več
je izdatke, je za vsakega, ki ne uga
nja demagogije, jasno, kajti pisarna za 
združenje in Okrožni odbor se nika
kor ne bi mogla voditi z eno in isto 
pisarniško močjo, kajti eno združenje 
bi potem štelo par tisoč obrtnikov. Za
radi oddaljenosti obrtnikov od sedeža 
tako združenja koit Okrožnega odbo
ra bi biilo poslovanje še bolj otežkoče- 
no. Po naukih Pičmanovega lista bi se 
potem morale na vsak način ukiniti za
druge na sedežu sodnih okrajev sploh,

in bi kolektivna združenja obstojala 
samo za cel srez. Še enkrat poudar
jeno, se to pravi uničenje naše lepo 
razvite obrtniške organizacije, kajti od 
danes obstoječih 167 prisilnih organi
zacij bi padli na nekaj kolektivnih 
združenj. Zaradi tega ie baš uredba a 
okrožnih odborih upoštevala dejstvo, 
da so v Sloveniji zadruge razvite in 
minogoštevilnejše, pa je torej 'omogo
čila, da se bkrožlnl odbori v Sloveniji 
osnujejo tako, da se že ustanovljene 
zadruge, torej pridobljene dobrine n a
šega obrtniškega razvoja, ohranijo. 
Organizacija Okrožnih ' odborov se je 
torej izvedla popolnoma v smislu 
uredbe o okrožnih odborih. Kar se pa 
tiče imenovanja članov v Okrožni od
bor, pa je treba resnici na ljubo po
vedati, da ni samo ljubljanska Zborni
ca imenovala člane v Okrožne odbo
re, ampak da jih je imenovala ravno 
tako tudi beograjska obrtna zbornica 
in rav.no tako tudi druge Zbornice, 
kjer imajo že okrožne odbore, in je to 
čisto v smislu omenjene uredbe. Pič- 
m anov list se je zopet pokazal ne
objektivnega in je gotovo, da to  na
menoma dela, kar dokazuje tudi njego
vo dvojno merilo. Njemu je dobro zna
no, da je v Sloveniji, torej na pod
ročju ljubljanske skupne zbornice 167 
združenj, od katerih je večina strokov
nih, med tem ko je na področju za
grebške obrtne zbornice vsega 54 
združenj, od katerih je 52 kolektivnih, 
a na področju beograjske ločene obrt
ne zbornice, ki je trik rat večje od n a
šega slovenskega, p.a je vsega samo 
87 kolektivnih združenj. Tu so torej 
popolnoma različne prilike in razm ere 
in je jasno, da se z istim merilom tu
kaj ne sme meriti, am pak je treba 
upoštevati prilike take  kot so. Te ob
jektivnosti pa Pičmianov list ne spravi 
'skupaj, ampak venom er trdi, da je 
črno. kar je belo, vse kar napravi1 kdo. 
ki. ni njegovega mišljenja.

Lepi uspehi naših fotografov
Velesejmska razstava j« dokazala, da fotografija že davno ni več slučajni pogo- 

dek aparata, nego fotografova umetnost

V enem najlepših samostoječih pavi
ljonov, v paviljonu zavoda za pospeše
vanje obrta zbornice TOI, so na zad
njem  velesejmu razstavili svoja dela šte
vilni fotografi iz vseh naših krajev, pa 
je  posebno razveseljivo dejstvo, da so 
tali udeleženi tudi fotografij iz manjših 
in manj pomembnih mest, k jer ljudje še 
danes sm atrajo delo fotografa kot nekaj 
m anj vrednega, ne pa umetniškega.

Na razstavi portretnih fotografov 
(m orda naziv ni bil ravno popolnoma 
posrečen) je  razstavilo lepo število na
ših poklicnih fotografov. Nastopili so 
sedaj prav za prav prvič, dočim so am a
terji doslej razstavljali že večkrat s prav 
lepimi uspehi. Ugotoviti pa moramo 
pred vsem, da je bila ta  razstava po
klicnih fotografov docela drugačna od 
one am aterskih, tako po svoji vrednosti, 
kakor tudi po razstavljenih motivih, pa 
smo dobili s  tem nekaj novega, nevsak
danjega, k a r bi želeli še večkrat videti 
in v še pestrejšem  pregledu.

Razstave so se udeležili gg. j ug Franc 
iz K ranja z lepim, ženskim portretom , 
Pavlovčič Jakob iz Brezovice z ljubkim 
starčkom  in dvemi krajevnimi motivi, 
Pavlin Mila z Jesenic z izrazitimi, res 
naštudiranim i portreti starčka in krajev
nimi motivi, Pelikan Josip iz Celja z mno
gimi slikami, od katerih  naj omenimo 
portrete, cerkveno notranjost, ekstazo 
plesalke, Gangla, patrijarha, tovarniško 
delavnico, barvne slike, Rogaško Slati
no in dve lepi narodni noši, Mavec Josip

sip iz Celja s 30 Leica posnetki iz živ
ljenja.

Ta razstava naših poklicnih fotografov 
nam je  dokazala, da v napredku ne za
ostajajo niti najm anje z am aterji, kakor 
je doslej prevladovalo splošho mnenje, 
nego jih  še prekašajo.

Vse slike je ocenila komisija, katere 
člani so bili gg. Hafner, Hibšer, Kunc, 
prof. Kos, Pelikan in prof. Šantel, pa so 
od 10 dosegljivih točk dosegli 1. mesto 
Pelikan z motivom (8.1 točk), 2. mesto 
Perissich z Dalmatincem (8 točk), 3. 
mesto Pogačnik s  starko  (7.8 točk), 4. 
mesto Hibšer z Dukičevim hodnikom 
(7.6 točk) in prav toliko točk Pogačnik 
s pokrajino na 5. mestu, 6. mesto Hibšer 
s tovarno (7.1 točk) in prav toliko točk 
Hibšer z interijerom na 7. mestu in Pe
likan s starim  duhovnikom na 8. mestu, 
9. in 10. mesto pa stta dosegla s 7 toč
kami Dornig s pokrajino in šmuc z L jub
ljanskim gradom. Iz gornjega je  razvid
no, da je  prvo mesto iz motivov zasedel 
Pelikan z 8.1 točkami, prvo mesto iz 
portretov Perissich z 8 (točkami in prvo 
mesto iz interijerov Hibšer s 7.6 točkami.

Končni rezultati ocenjevanja posa
meznih udeležencev te  prve naše razsta

ve portretnih fotografov pa so sledeče: 
od desetih dosegljivih točk so dosegli 
Pelikan 9.6, Pogačnik 9, Hibšer 8.4, Pe
rissich 8.2, Pavlin 8, po 7.4 Kunc in Man
cini, Mavec 7.3, po 7.2 šmuc in Holynski, 
Dornik 7.1, Pavlovčič 6.8, po 6.6 Šel- 
havs in Blaznik, Kralj 6.4, Hudnik 6.3, 
Bešter 6.2, Jug 6, Weiss 5.4 in Korzun
4, za retušo pa Šlibar 7.6 točk .

Poleg odličnih razstavljalcev iz Ljub
ljane moramo zlasti pohvaliti podeželske 
in sicer Milo Pavlin z Jesenic, Pavlovčiča 
iz Brezovice, Blaznika in šelhavsa iz 
škofje Loke, Dornika iz Kočevja in Be- 
štra iz š t. Pavla, ki so vsi odlične priče, 
da se je okus naših podeželskih foto
grafov prav tako dvignil, kakor onih 
stalno v mestih nastanjenih.

Naglasiti moramo končno, da ta  raz
stava ni le dokaz 'sposobnosti naših fo
tografov, temveč ima tudi pomen, da v 
njej posetniki spoznajo lepoto sodobne 
fotografije. Moralni uspeh je izredno za
dovoljiv, pa moramo le še enkrat po
udariti našo željo, da bi se take razstave 
naših poklicnih fotografov čim večkrat 
ponavljale in tako predstavile javnosti 
našega fotografa ne le kot obrtnika, ne
go tudi kot umetnika.

(foto Grabjec) iz Ljubljane s trem i ka
rakterističnim i svetlobnimi študijami 
istega obraza, šelhavs Franc iz škofje 
Loke s trem i slikami deklice, mladeni
ča in moža, Šlibar Minka z izdelano in 
neizdelano povečavo, Hudnik Franjo iz 
Ljubljane 'S krajem  v planinah in trem i 
portreti, Šmuc Jože iz L jubljane z Ma- 
dono, ljubljanskimi motivi, otrokom v 
snu in nočnim pogledom na Ljubljano, 
Kralj Franc iz Ljubljane z damo in ti
pičnim našim starim  postreščkom F ran 
cem Hudnikom, Blaznik Avgust iz Škofje 
Loke s kmečkim starčkom  in starko, 
Bešter Veličan iz Ljubljane z otrokom 
s svečo, skupino in smehom dekleta, Pe
rissich Leopoldina iz Celja s starko pri 
molitvi, mladeničem in dobro povečavo, 
ki nazorno pokazuje razliko med ama
terskim  delom in delom v ateljeju, Hib
šer Hugo s 13 in terijeri in reprodukcija
mi, v katerih je  odlično uspel, Dornik 
Josip iz Kočevja s petimi slikami iz na
rave in sladko cigareto, Weiss Janko iz 
Polzele z dekletovim portretom , Korzun 
Josip iz Ljubljane s podčastnikom na 
konju, Pogačnik Josip iz Ljubljane s še
stimi slikami iz narave in trem i portreti, 
Kunc Franc iz Ljubljane s trem i obrazi 
in Sv. Primožem nad Kamnikom, Man
cini Tone iz Ljubljane s šestimi slikami 
zanimivih obrazov, HoIynski Karl iz 
L jubljane z desetimi slikami, večinoma 
obrazi (Leica posnetki), končno pa še 
enkrat Pogačnik Josip iz Ljubljane z 11 
slikami izrazitih obrazov in Pelikan Jo

Naši mesarji v borbi za svoj obstoj
Ustanovitev Zveze mesarskih združenj za dravsko banovino

u— čim  tesnejše sodelovarije, čim 
bolj povezano delo, čim večja vzajem
nost in čim krepkejša organizacija so 
znaki današnjih časov. Kakor že mnogi 
d iugi obrtniki, tako so seveda tudi na
ši m esarji že dalj časa strem eli za 
močno organizacijo, ki naj bi vsestran
sko ščitila njihove interese in jim da
jala smernice za sm otreno delo.

6. junija je bilo v veliki kazinski dvo
rani dobro obiskano zborovanje, kate
rega so se udeležili številni delegati iz 
vseh naših krajev, navzoča sta pa bila 
tudi zastopnik 400 zagrebških m esar
jev, predsednik njihove organizacije, 
znani m esarski obrtnik g. Mokrovič in 
ta jn ik  g. Ivančič, kateri je zastopal 
Zvezo hrvatskih Obrtnikov v Zagrebu. 
Zborovanje je prvi pozdravil predsednik 
pripravljalnega odbora nove Zveze g. 
Dimnik, vodil pa ga je g. Zajc. Udele
žili so se ga zastopnik kr. banske upra
ve in g. bana samega g. dr. Šink, za
stopnika Zbornice TOI podpredsednik g. 
Rebek in g. dr. Koce, zastopnik mestne 
občine svetovalec gosp. Urbas, ravnatelj 
m estne klavnice gosp. dr. Pestottnik, 
predsednik Okrožnega odbora združenja 
obrtnikov g. Pristou, zastopnik O brtni
škega društva g. Iglič, tajn ik  Zveze 
združenj gostilničarskih obrti g. Pete
lin in drugi.

Lepo utemeljeno in izvajano poročilo
o današnjem položaju naših mesarskih 
obrtnikov zlasti z ozirom n a  položaj v 
dravski banovini je podal g. Windischer 
iz Novega mesta. Očrtal je  težek polo
žaj, v katerega so zašli m esarji, pa je 
naglašal potrebo zaščite kmetov, vendar 
pa ne tako, da bi radi tega  morali trpe
ti mesarji. Zavrnil je kot škodljivo kla
nje živine po kmetih, kar pa je poleg 
škodljivosti 'tudi v  inasprotstvu z obrt
nim zakonom. Kljub temu,

da je konsum mesa padel, so bili davki 
zvišani,

kar je  ustvarilo še težji in nevzdržnejši 
položaj v tem  stanu.

Vsako pomoč sta obljubila zastopni
k a  k r. banske uprave g. dr. Šink in 
Zbornice TOI g. Rebek, vendar pa sta 
naglašala, da naj bi tudi m esarji uvi
devno gledali na njihov tru d  za pomoč 
temfu stanu, ker so težkoče večkrat zelo 
velike, obzirnost p £ m o ra  biti vsestran
ska, da  ne bi na škPdo enega stanu bilo 
poboljšano stan je  drugega stanu. Po
trebno ‘bi. bilo noveliranje obrtnega za

kona z ozirom na nujne potrebe m esar
skega stanu.

G. Žan je predlagal obširno resolucijo 
v smislu predlogov g. Windischerja, Re
solucija obravnava v glavnem klanje 
živine po kmetih, davčno vprašanje, do
ločitev cen, ki naj bi se izvajala spo
razumno s strokovnimi združenji in 
upoštevajoč splošne danes omajane de
narne razmere. Glede določanja cen bi 
bilo najUmestnejše načelo proste trgovi
ne. Resolucija obravnava tudi vprašanje 
stanovskega naraščaja in se postavlja 
na stališče, da more mesarski obrtnik 
imeti na vsaka 2 pomočnika le 1 vajen
ca. Za vajence ne bi bilo potrebno uve
sti plačilo v podeželju, k je r imajo obrt
niki običajno vajence v popolni oskrbi, 
v mestih pa naj bi se določilo sporaz
umno z obrtnimi strokovnimi organiza
cijami, ker razmere niso v vseh krajih  
enotne.

Dosežen je bil popoln načelen spo
razum, pa je bila resolucija soglasno 
sprejeta. Le v nekaterih točkah je bila 
na predlog g. Kauriča iz Zagreba do
polnjena.

Zborovanje je zaključil prijeten dru
žaben večer.

7. junija so si zborovalci ogledali ure
ditev ljubljanske mestne klavmice pod 
vodstvom ravnatelja g. dr. Pestotnika, 
nakar se je ob pol 12. vršil v sejni dvo
rani Zbornice TOI ustanovni občni zbor 
Zveze m esarskih združenj za dravsko 
banovino. Prisostvovali so delegati me
sarskih  združenj iz Ljubljane, L jublja
ne okolice, Celja, Litije, Novega mesta, 
Maribora, Kamnika, škofje Loke in od
seka iz Kočevja. O delu akcijskega od
bora je poročal ta jn ik  g. Pirc, nakar so 
bila navdušeno sp reje ta  pravila in izvo
ljen odbor, ki ga sestavljajo gg. pred
sednik Jakob Dimnik iz Device M arije 
v Polju, prvi podpredsednik Franc Zajc 
iz Ljubljane, drugi podpredsednik Franc 
Rebeuschegg iz Celja, ta jh ik  Ivo Žan iz 
Ljubljane, blagajnik Josip Toni iz 
Ljubljane, pregledniki pa gg. Fiedler iz 
Maribora, Urbas iz Ljubljane in Dolin
šek ie Ljubljane poleg še drugih odbor
nikov.

Tudi mi želimo novoustanovljeni Zvezi 
največje uspehe v delu za dobrobit na
ših mesarjev, čestitajoč ji k že tako le
pim uspehom in tako številnemu odzi
vu pri ustanovitvi, kar najbolje dokazu
je, da je bila ta  nova organizacija res 
prepotrebna.
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Seja obrtnega odseka Zbornice za TOI
O brtni odsek Zbornice za TOI v 

Ljubljani je imel dne 12. 't. m. redno 
sejo. V uvodnem poročilu je podal od
sekov načelnik iin podpredsednik zbor
nice g. Josip Reibok pregled važnejših 
gospodarskih dogodkov v času od 
zadnje seje, omemijal osobito težike po
sledice krize za obrtništvo, meid ka te
rim se širi vedno hujša brezposelnost. 
Zbornica je posvečala vprašanju zapo
slitve obrtništva ipoiseibno pažinjo, na 
drugi strani pa je s svojimi imterven- 
cijaimi skušala čimbofij zaščititi obrtni
ško delo pred konkunenco šušmarstva. 
Trudi se, da bi izposlovala oiniljenje 
davčnih bremen s tem, da se podob
nima za malega obrtinika pavšalira ta 
ko, da bo plačal .prirnemi filksinii znesek 
brez  posebnih napovedi in ocenitve. 
P osredovala  je v številnih ,primerih ru- 
b&ži obrtnikov zaradi neplačanih dav
kov. Glede socialnega zavarovanja 
obrtništva je zib oknica uvedla zbiranje 
s-tiatističinih .piodaitko'v. Na številnih zbo
rovanjih se je ugotovilo, da je obrtni
štvo proti taikoijšlniji izvedbi tega za
varovanja, ker zaradi krize ne more 
premesti novih bremen. Olede vpraša
nja vajencev je omemili pr oitestno zbo
rovanje v Ljubljani in proteisit zborni
ce proiti temu, 'da bi se vaijenci orga- 
niziiraii v posebnih organizacijah, v a 
jenci naij se udejstvujejo le v delavni
cah iin šote. Olede predsednikov pomoč
niških izpitnih komisij je zbornica na
slovila peticijo na kir. bansko upravo, 
naj bi se za predsednike imenovali 
mojstri, ki poučujejo oziiroma predava
jo na obrlftmilh nadaljevačlnih šolah. Kr. 
baniska mprava Ibo prošnji zbornice 
ugodila, želeti je zato, da združenja 
predlagajo za predsednike pomoSnl- 
'šlkih izpitnih komisij v prvi vrsti moj- 
'sit.re, ki predavajo na strokovnih šolali. 
D ejstvo, da so stopili v akcijo okrožni 
odbori, zadovoljivo odziva v obrtniških 
■vrstah. V začetku tarejo okrožne od
bere  še fiinan/Sne stiske, upati pa je, 
da se položaj zbolljlša. Med tem se bo
do okrožni odbori že mogli posvetiti 
svoji nalogi, ki je gilavno v tem, da 
'združijo na svojem področju ,združenja 
in da priporočilmo sodelujejo v obrtno- 
Ipravim':h zadevah in s teim razbrem eni
jo zbornico. Potrebno pa je, da naj
dejo okrožni odbori razum evanje med 
obrtinišltivoim in da se ukine neum est
na pir oit i a g it a c i š a , ki ima povsem druge 
•namerne.

Obrtni referent dir. Pretnar je nato 
podal poročilo o podrobnem deifcu zbor- 
tnočmega urada v obritnrških zadevah. V 
obntlnem referatu je delo zbornice iz- 
'redmo naraslo glede na nove obrtne 
predlpise. Razen udeležbe na številnih 
obrtn iških  sestankih in zborih ter ust
menih in pismenih informacij in kon- 
•zuitativnega dela je bilo v zadnjih dveh 
m esecih rešenih še 247 prim erov po
trdil v smislu paragrafa 95., odstavka
5. obrit, zakona. Mojstrske izpite je v 
pirivih petiih letoSnJiiih mesecih pri moj
strskih izpitnih komisijah zborničnega 
okoliša delalo 379 kandidatov, od kate-

Odondod
ali kako sem pa tja pride prav besedica 
»in tako dalje« in kako včasih pokojniki 

ožive.
u — Zadnjič smo se tako med nami. 

menili malo o Mariboru, kajti .so neka- 
termiki zgradili tam  baje sila čtvnsto 
trdnjavo v  o'bramlbo svetle Meje loče
nih zbornic. In inimamo nič proti takim  
ljudem: Baje resno in trezno delo ni 
prav nič nevarno. In ibeseda še ni konj.
V M a ribonu je itorej neki gospod ugoto
vil, da ima že deset podružnic, polnih 
življenjske isile in  da jih bo še deset 
ustanovljenih v doglednem času. Do
gledno je nedoločeno in je to jalko pri
praven izraz, kajti 'dogledno tra ja  tudi 
večno in je deset podružnic res (kočlji
vih. itiuSdi celo v doglednem času. Toda 
imajo nekateri gospodje, ki se sicer 
predstavljajo kot. voditelji (idino legal
ne obrtniške organizacije (kako ise ta 
kemu napačnemu predstavljanju pravi, 
ve vsak sam ), pač tako navado, da iz 
borne lastne muhe narede silnega slona, 
iz nasprotnega silnega slona pa majhno 
mušičico. Tako približno je bilo tudi tam 
v Zagrebu, kjer je neki znani ljubljan
ski gospod kar ročno sam ega sebe pro
glasil za zastopnika in edino veljavnega 
predstavnika slovenskega obrtništva. 
Kočljivo je pri vsem le to, da je v Za-

1 grebiu prav  od srca porabil besedo »slo
venskega«, v zadnji številki »Obrtnika« 
pa zanika sploh obstoj te besede in pri
znava zgolj izraz »jugoslovanski«. In  je 
ta  gospod kakopak tudi v Zagrebu hotel

rih jib je 327 izpit opravilo, 52 pa jih je 
blilo reprobiramih za tri oziroma šest 
m esecev. Od vseh kandidatov je delalo 
pri posam eznih izpitnih komisijah ka
kor sledi:

O p ra v i lo  Ni o p ra v i lo  Sk u p n o

Ljubljana 18S 42 230
Celje 56 2 58
M aribor 74 7 81
'Novo mesto 9 1 10

Skupno 327 52 379
M ojstrski izpiti znatno zadržujejo 

nove prijave obrtov, kar je prišlo do 
izraza tudi v številki obrtnih prijav v 
tekočem letu.

Konferenca komor v Zagrebu.
Kot druga točka dnevnega reda je 

sledilo poročilo o konferenci zbornic 
iz vse države, 1« se je vršila v dneh 
4. in 5. junija t. 1. v Zagrebu.

Po obširni debati, v katero  so po
segli poleg poročevalca g. R ebeka še 
gg. Zadravec, Bricelj, Ambrožič, Kra
pež, Vrečar, Volk, Bureš, je obrtmi od
sek ugotovili, da delegacija obrtnega, 
odseka zbornice za TOII ni pravočasno 
prejela najvažnejših referatov na ome
njeni! konferenci, ki so se nanašali na 
pravilnik o sodelovanja zbornic in 
zborničnih obrltinih odsekov, na vpra
šanje javnih del v zvezi z zaposlitvijo 
obrtništva iin na vprašanje :socija!inega 
zavarovanja obrtništva, katere referate 
je imela Zanatska komora iz B eogra
da. Pogrešalo se je, da na dnevni red 
te konference ni bilo stavljeno vp ra
šanje zaščite obrtništva pred nelegal
nim obratovanjem  iin pred konkurenco 
državnih, občinskih in dtriugih podobnih 
delavnic, kazni linic iitd., dalje vp raša
nje olajšanja davčnih bremen. Ugoto
vilo se je, da objavljene resolucije kon
ference zbornic v Zagrebu niso bile 
sprejele soiglastno in da v nekaterih  
točkah celo masprotojejo interesom  
in zahtevam  slovenskega obrtništva.

Javna dela na konferenci.
O dsekova delegacija na konferenci 

kom or ni bila pro ti 'resoluciji slede 
javnih del, pač pa se je m orala izra
ziti, da priporoča v prvi vrsti le taka 
javna dela, kjer naj zasluži naš, dom a
či obrtnik. .Dnugo važno vprašanje je, 
da dobi obrtnik tisto delo, ki mu ga. v 
sedanjih razm erah jemlje šugmar. Jav 
na dela po mišljenju beogradske za - 
maltske komore so le velika dela, k a 
kor gradnje cesit, kanalov itd,, dočim 
so  se Zagrebčani .in Ljubljančani živo 
.zavzeli za dela, kjer bi se predvsem: 
zaposlili mali obnttiiik. "Pudii se je pred
lagalo s sirarni zagrebške in sara jev 
ske zbornice, da se zopet priznajo no
vim  zigradlbam davčne olajšave, da se 
■s tem  pospeši gradbena delavnost. 
P ro ti temin pa je nastopil predsednik 
.Za natisk e  komore v Beogradu, ki je' 
»zastopal mlnenje, da naj to velja za 
nazaj, ne pa za  bodoče. Zaradi tega 
>aastoipa je prišlo sam o do kom prom is-

.ne rešitve, dasi je v interesu malega. 
lObrftttitika, da bi se m oralo z vso ener
gijo nastopiti za pospeševanje gradbe
ne delavnosti tudi v visokem stavbar
stvu im ne sam o pri cestah, kanalih itd., 
k jer zasijužijo le velika in to celo ino
zem ska podjetja. V debati glede jav 
nih del >se je oglasil k  besedi g. Bricelj, 
ki je izvajal, da pri gradinji novih cest, 
kanalov itd. obrtnik posredno res ni
m a zasliužka, toda če pogledamo vpra
šanje z dragega stališča, nam bo jas- 
bo, da utegne imeti obrtnik zaslužek 
! vis a j  posredno.

Vprašanje cest, ki so v državi iix tu
di v Sloveniji s  i lin o zanem arjene, je 
Itako važno, da ni mogoče iti preko 
Injega. Tujski prom et prinaša denar v 
Ueželo in zaradi ugodnejišega razvoja 
itueiskeiga prom eta je nujho, da se vzdir- 
Ižujejo ceste v takem  stanju, da ne bo 
:od strani vsakega tujca, ki potuje z 
avtomobilom po Jugoslaviji, zabavlja
nja zaradi slabega Stanja cest. P oudari- 
iti je treba, da je vizdirrževanje cest pri 
inas telhničnio popolnoma zgrešeno, da 
ise nasiplje prevelik gramoz itd. im da 
bo v tem pogledu treba temeljite re- 
unedure. Priporoča, naj se obrtni od- 
.sek zaradi brezposelnih najenerglčne- 
■je zavzam e za to, da se ceste vsaj 
.viztdržujejo iti da se pri delu zaposlijo 
brezposelni.

Obrtniško zavarovanje
G. Zadravec je nato poročal o deba

tah  na zagrebški konferenci zbornic 
glade obrtniškega zavarovanja. Večina 
je. bila za avtonomijo zavarovanja, ki 
naj ise izvede po določilih zakona po 
■banovinah oziroma po okolišu zborni
ce. Po proračunu beogradske komore 
bi znašala za obojno zavarovanje me
sečna premija v najnižji grupi 114 Din 
pri Vfl-letni dobi, po zagrebškem  pred
logu pa cirka 80 Din pri 15-lletoi dobi. 
Kje pa naj vzame podeželski obrtinilk 
teh 80 do 120 Din mesečno, ko pa jih 
dostikrat niti ne zasluži. Zaradi tega 
so eni poudarjali potrebo bolezenske
ga, drugi pa potrebo starostnega za- ( 
varovanja, vsi pa so bili edini v tem, 
naj se banovinam  udkio-sno zbornicam 
prepusti odločitev glede vrste zava
rovanja« Sklenilo se je nadalje, naj 
zbornice: po zadrugah, zbirajo podatke 
glede starosti obrtnikov, tujih rodbin
skih članov in drugega gradiva, potreb- ■, 
nega za. matematično, ugotovitev ren
tabilnosti. S tem delom je ljubljanska 
zbornica. že p red  m eseci začela in 
združenja ji že pošiljajo zbrano gradi
vo1. G. Z adravec je poudarjal, da je 
predvsem, treba premisliti,, da-li je se
danji čas prim eren za uvajanje novih 
bremen obrtništvu? Vsekakor p a  je za
varovanje socijalmi problem  načelne 
važnosti za bodočnost, treba ga je štu
dirati v stremljenju za čim najcenejšo 
izvedbo v torislt isutdifailno- najMlabšega. 
Mnogi so tudi pouidairjalli, da b o  za m a
lo obrtništvo potre^mo imeti še četrto 
grupo s; približno 300—400 Din me
sečne rente po preteku 1:5 lot — torej

približno toliko kot ima danes pode
želski obrtnik povprečno mesečnih do
hodkov. Zavarovanje se bo moralo iz
vesti le polagoma, da bo najmanj za
delo obrtnika. Vpirašamje bo treba obrt
ništvu tudi najtem eljiteje obrazložiti.

Po dalj® debati je obrtmi odseik stole - 
ni-1, naj bi se v  Sloveniji .izvedlo zava
rovanje postopoma. Najprej naj bi se 
uvedlo zavarovanje za slučaj smrti in 
onemoglosti, ki bi bilo najcenejše in 
bi preskribovalo obfltoika v najtežjih 
letih starostne onemoglosti. >Na pred
log gg. Zadravca in Bricllja se obenem 
sklene, naj se vprašanje zavarovanja 
obravnava na posebni seji obrtnega 
odseka. Še prej pa mali bi izvedenec v 
vipirašanjiu zavarovanja pregledal ves 
m aterial im izrazil svoje mnenje.

G. Rebek je nato nadaljeval poročilo 
o kongresu. ‘Vprašanje razm ejitve med 
industrijo im obrtjo se je odložilo za 
bodočo konferemco v Sarajevu. Glede 
m ojstrskih izpitov je konferenca ugo
tovila, da je postopek po raznih po
krajinah države zelo različen. Ugoto
vilo se je tudi, da je postopek pri lljub- 
lijanski zbbrnici najbolj zadovoltjiv iti 
majcenejši, zato naj bi se skušalo tudi 
idirugod po državi doseči podobno u re
ditev. Glede enotnega postopka bo iz- 
idelala predloge beo@rads.ka komora, 
rjjubljanska zbornica pa naj bi prilpravi- 
ila gradivo za izdelavo enotnega po
stopka glede praktičnega in teoretične
g a  dela izipitov.

Stališče ohritmoga odseika glede sklepov 
> konference komor v Zagrebu.

Obrtni odsek je nato soglasno odo
brili stališče delegatov obrtnega .odse
k a  iljiuibilflanislke zbornice na omenjeni 
konferenci, ki so se izjavili proti cen
trali zbornic v Beogradu, ker bi taka 
centrala- ogražala avtonomijo in ne
odvisnost obntlniških zbornic in obrt
nih oidseikov skupnih zbornic v poedii- 
miih banovinah izven iprestofeice^, nada
lje proti temu, da bi se usitanovila cen
trala obrtniškega zavarovanja, ker bi 
to  dovedlo do enakih težkih izkušenj, 
kakor jih je imelo obptni&toio s cen tra
lizacijo delavskega zavarovanja ; in 
pinoti temu, da bi. se takoj izvedlo obrt
niško zavarovanje; odobri! je, da je 
delegacija predlagala posebno resoluci
jo glede zatiranja šušmarsitva, konku
rence raznih delavnic v državni in sa
m oupravni režiji te r opozorila, da je 
nujno potrebno, da se na takih konfe
rencah razpravlja tudi o davčni raz
brem enitvi obrtnika te r  da se da zbor
nicam v bodeče prilika, da bodo mogle 
pred konferenco zaslišati v poediinih 
predmetih dnevnega red a  obrtniška 
predstavništva svojega okoliša.

Na predlog g. Oseta je mato obrtni 
odsek izrekel posebno zahvalo delega
ciji: članom obrtnega odseka gg. Re- 
beku, Zadravcu, Burešu im od strani 
tajništva g. dr. Pretnaniu, iki so zasto
pali odsek na zagrebški komfeiremci.

naglasiti, kako da prodira njegova ideja 
v svet m da ima že v Sloveniji (prosim:: 
Sloveniji) toliko in nič koliko podružnic 
svoje ideje. Tu da so in tam  in drugje, 
potem pa je dejal »in tako dalje«, ker 
mu jih je zmanjkalo. Tisto »in tako  da
lje« je pa sila onegavo in  sipi oh jako 
prikladno. K adar bi moral postaviti pi
ko ali reči zaipik v naštevanju svojih po
družnic, je spretno izjavil »in tako da
lje« in so ljudje lahko mislili, da je mož 
skrom en in noče naštevati Vseh že usta
novljenih podružnic, niso pa vedeli, da 
je možu zmanjkalo sape, kakor itudi po
družnic.

Poleg tega gospoda je bil tam  v Za
grebu še eden, iin sicer je bil ta  pred
sednik nekega društva v likvidaciji, to
re j k ra tko  in m alo društva, ki ga sploh 
ni, n ikjer in nikakor ne,

Interese obrtnikov iso tam zastopali 
gospodje z nedoločenim številom po
družnic tu  in t.u in tam  in drugje in ta 
ko dalje in se tudi nam  smili ta  gospod, 
ki ni utegnil našteti vseh krajevnih 
imen naših krajev. Morda pa je to sto
ril le v svoji skromnosti, da se ne bi 
zborovanje Vsi od naštevanja tistih  in 
tako dalje njegovih podružnic zavleklo 
za celo uro morda. In je Ibll poleg gospo
da »in tako dalje« tam  torej tiudi pred
sednik nekega, društva, ki ga ni. Za
stopstvo vsekakor in vsestransko odlič
no. Tovarišu Robčku pa so prav prisrč
no ploskali.

In je minil tedeiwlni, pa mi je iprišla 
v rake majnovejša^fcevitka »Obrtnika", 
ginljiva in polna ^»ntim entalnih  izbru

hov«. Tafcorekoč s iprecejšnjo zamudo in 
'poipolnoima slučajno, k a jti je to list, ki 
ga človek talko redko dobi v  roke, kakor 
v Ljubljanici postrv. Vse ikaže, da je 
ona nam očitana kriza nastopila pri 
»Obiltnilflu« ne le v uredništvu, nego tu
di v uipravi. Skupna naša zbornica je 
pač sedaij nepobiitno dejstvo. Hm. In ni, 
n ikakor me, da bi se prerekali. Samo, 
ugotavljamo- da so ise isvetovno znani 
strokovnjaki v Nemčiji, izrazili za skup
ne zfbonnice, ker da imajo edino take 
možnost gospodarskega življenja. In 
menda nihče ne bo oporekal Nemčijt na
prednosti in zmrišla za gospodarsko delo 
razen »Obrtnika« in gospodov tam  
okrog njega, ker poznajo vsi le edino 
parolo: ločene zbornice. To je zlato tele 
in pri ondotmi' skledi Ibo še mnogo časti 
in spoštovanja in ugleda za marsikoga, 
ki mu je ipač lastna  čast več od koristi 
obrtnikov. Tako je, gospodje, čudimo 
se le, da j e v  »Obrtnikovi« rubriki »Raz
no« vprašanje Obrtne zbornice v No
vem Sadu še odprto, vendar pa imajo 
upapje, da ibo kmalu ugodno rešeno in 
da bodo tej rešeni odprtini potem nem u
doma kr jadrno sledile še skupne zbor
nice v L jubljani in S i p l i - U i .  In fo rm ativ 
na služba »Obrtnika« je res sija jna , 
kajti je Split ta k ra t  že imel l o č e n o  Abrt- 
no zbornico, ki nam pa ni prav nic ne- 
všeč. Vsled krize je »Obrtnik« je  pre
zrl dejstvo, da se Nemčija, tis ta  Nemči
ja, ki jim  je  vedno bila na jecriflcu in naj
bolj podkovan ztgled, v rača  nazaj k 
skupnim zbornicam. Zato to mi poudar
jamo brez komentarja..

In ibo pri zlatem »Obrtnikovem« tele
tu način dela tak, da bodo v nerodnih 
slučajih k a r enostavno izjavili »in tako 
dalje«, in da se v polemike ne spuščajo.

• To je jako razsodno iin tako že igospod- 
: je delajo tiudi danes, ko so  po enoteden

skem oddihu zopet zagledali bič sveta 
z bogve kakšnimi in čigavimi napori in 
razdelili svoj blagoslov med naše obrt
nike s »postulati majoriltetne učenosti?. 
In imajo 'tam sploh 'jako izbrane besede, 
ki jih bodo vsi obrtniki gotovo razumeli. 
Jaz bi. postavim, predlagal, da postane 
tovariš »Obrtnik« vsled svoje resnično 
izvrstne polemičine filozofije glasilo cen
t r a  e v ro p s k ih  književnih Pen klubov 
kjer je bojda tudi kriza in bi jo mordfi 
»Obrtnik« umel rešiti, 'kakor jo rešava 
sicer z 'in tako dalje in z odrekst •. .ora 
javne debate.

V svoji predzadnji številki je »Obrt
nik« očital mam krizo v našem uredni
štvu, kajti da smo najbolj navadni prtf- 
pisuni iz drugih časopisov. In tudi »Slo
venski Narod« da je krivičen im sploh 
neoibjek1 iven. Pa so sedaj gospodje od 
»Obrtnika« tako približno, kakor to s to 
ri papiga, dobesedno prepisali konec 
zadnjega našega uvodnika im ga podčr
tali z vsem črnilom svojega uredništva. 
To je bilo jako pametno in so se s tem 
obregnili ob samega sebe, kajti so ne
davno tega še očitali našemiu uredništvu 
krizo, sedaj pa prepisujejo naše stavke 
in naše misli, ker menda nimajo lastnih.

Eni delajo za-čast, drugi za denar. 
Jaz samo za denar, k er sem grd in ostu
den m aterijalist. Drugi samo za čast,
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dovoljuje posojila na menice in kredite v tekočem  
računu vsem kredita zmožnim osebam in tvrdkam

Izobrazba obrtniškega naraščajaSamostojni predlogi.
P ri tretji točki dnevnega reda je 

predložil zbornični sVetoBiJc s ■ Pran 
Kavčič svoij predlo« glede omejitve iz
dajanj dovolil za vinotoče pod vejo, 
ki ga je obrtni odsek soglasno osvojil' 
Zbornica bo intervenirala p ri kr. ban
ski upravi, da izda prim erno okrožnico 
z navodili sreskim  in mestnim nače.!- 
sitvom, da se naj pri r e š e v a n j  prošenj 
za točenje pod vejo strogo- dnže ured
be kr. banske uprave z dne 27. juni
ja 1932, naj se za vinotoče pod vejo 
izdajajo dovolila le dotiičinim vinograd
nikom, ki se pretežno ioreživl'jajO »z 
dohodkov vinograda in ki jim je vino
gradništvo glavni poklic.

Predlog g. Rebeka, naj se prihodnjo 
jesen aranžira izlet obrtništva v Če
škoslovaško republiko, se sprejme. 
Potreba stikov s prtijaitelijiskimii d ržava
mi je očitna, p rav  tako je pogrebno, 
da si napreden obrtnik o<d časa do ča
sa ogleda prilike v sosedinih državah. 
Dodatno k predlogu g. Rebeka pred
laga g. Bricelj, naj bi zbornica vsako 
leto aranžirala podobne ekskurzije iri 
naj se v tem pogledu dogovori obrtni 
odsek tudi z dnugiimi zborničnimi od
seki.

Obrtno-pravne zadeve.
Pri če tr ti točlki dnevnega reda je 

obrtni odisek rešil večje število obrtmo- 
pravnih zadev. Med njimi več važnih 
vprašarfj glede obrtnih zidruženj, p ri
tožb itd* V nekaj prim erih bo potreb
na, še konzultacija okrožnih odborov.

Tekoče zadeve zavoda za pospeše
van je obrti.

P ri zadnji točki dnevnega reda je bi
to odobrenih večje število podpor za 
študij v inozemstvu, nekaj prošenj ie 
■bilo zavrnjenih. 'Niaidaiie je bik) odo
breno', da se priredijo tečaji, in sicer: 
Damski priikrojevallini tečaj v Ljublja
ni, strokovni tečaji v Murski Soboti/ 
»tečaj za m esarske pomočnike v Ljub
ljani; da se pod)pire knjigovodski tečaj 
na Jesenicah, frizerski tečaj v [Maribo
ru, čevljarski tečaj v Gorenji vasi in po 
možnosti priredi več tečajev, za k a te 
re so prosila združenja.

Opozorilo dopisnikom
Vse naše dopisnike in sotrudnike pro

simo, da nam svoje prispevke pošljejo 
najkasneje do torto  zvečer za vsako 
številko, ker jih sicer ne bomo mogli 
uvrstiti v list.

Obveščajte nas o vsaki spremembi in 
vsakem dogodku!

ker jim ni za denar, v katerem  se kop
ljejo. Vsalk pač za ono, kar mu manjka. 
In to je iprav in 'pošteno. Kaj bi lačne
mu želodcu 'čast? In kaij 'bi lačnemu in 
brezdelnemu Obrtniku čaist in ideje ? Da
nes, ko se najm odem ejše države vrača
jo k sistemu skupnih zbornic, ine more 
pri nas ideja s častjo zadovoljiti obrtni
ka. Čast ima, ker je bil vedno pošten, le 
kruha nima in tega mu nobena ideja ne 
more preskrbeti. N ajm anj pa v sedanjih 
razmerah.

Pripravljeni smo sicer, da se bo 
»Obrtnik« zopet odrekel vsake debate 
ali pa da se bo še huje obregoial in ci
tiral fine besede. Lojalno namreč mora
mo priznati, da v »Obrtnikovem« odgo
voru kar mrgoli finih besed. Zvrščene 
so ena za drugo, kakor v tozadevnem 
slovarju tu je  besede. Posebno dražesten 
in mikaven je njihov stavek : »Filozof si 
tako rad nadeva venomer priimek moč
nejšega te r ga v  svojem sam oljublju in 
vživetlju v izumetničeno vero namišljene 
nado'bla;sti in moči le prerad pogosto 
poudarja«. Bil bi_ že zadnji čas, da tudi 
»Dom in svet« in »Ljubljanski Zvon« 
pričneta upoštevati visoko knjižpvno 
nadoblast »Obrtnika« in vsako' njegovo 
številko spreti ocenita. Kajti niso časi 
taki, da bi omalovaževali talente.

Urediništivo, »Obrtnika« je le malo na 
napačni polti, (ker filozofi nimajo niikake 
»izumetničene vere v namišljeno inad- 
oblast«, nego nasprotno trdijo: vemo, 
da nič ne vemo, drugi pa še tega ne ve
do, da nič ne vedo. In talko dalje.

Umestne ugotovitve zagrebških »Novosti«

Problem obrtnih nadaljevalnih šol je 
v  akutnem stan ju  še od časov ustano
vitvenega s ta tu ta  za te  šole pred 40 le
ti. Ta sta tu t je bil nedonošen otrok ta 
kratnih tu jih  zakonodavcev. Porodne 
napake tega s ta tu ta  z ivisemi njihovimi 
slabimi posledicami še danes težko ču
timo. To pa vse zaradi tega, ker so ta 
k ra t uredbe ustvarjali pri zeleni mizi, 
ne da bi vprašali gospodarske in stro
kovne korporacije za mnenje, pa so ta 
ko ustvarjali določbe proti interesom 
onih, za katere so bile določene. Zaradi 
tega tudi ni prav nič čudnega, da so se 
še davno pred uedinjenjem oglašale na
še gospodarske in obrtne organizacije z 
enodušno zahtevo spremembe statutov 
za obrtne nadaljevalne šole.

Glavne in osnovne napake v tem sta
tu tu  so naslednje: 1. s ta tu t dovoljuje, 
da itudi nepismeni lahko vstopajo v to  
šolo in sploh v obrtniški poklic, 2. šole 
niso ustanovljene na  strokovni podlagi 
in 3. predavanja v  teh  šolah »se vrše v  
neprikladnih urah  in ne zadovoljujejo 
niti v pedagoškem, niti v higijenskem 
oziru.

Ni nujno dokazovati, kakšen je  aten
ta t  na obrtniški stan, ako se dovoljuje, 
da tudi analfabet lahko vstopi v istega. 
To je razžaljivo omalovaževanje tega 
poklica,

ki je prav za prav glavni v našem 
meščanskem stanu.

Dogajalo pa se je to  zelo pogosto, da 
so tak i duševni slepci presedeli predpi
san čas v takih šolah, pa  potem dobili 
svoje končno spričevalo in odpustnico.
S tem v zvezi je bila še ena neodpustlji
va napaka sta tu ta , da je vajenec lahko 
postal pomočnik, dasi je imel spričevalo 
polno nezadostnih redov. S ta tu t je za
hteval, da se v odpustno 'spričevalo mo
ra vpisati ocena izpita, ni pa določil, da 
ta  ocena m ora biti povoljna. Pomisliti 
je potrebno le, kako je  to delovalo na 
našo mladino, ki je 'vedela, da se lahko 
z vsakim spričevalom usposobi, le da 
presedi določen čas v obrtnih nadalje
valnih šolali. Brezuspešni so bili tudi 
najresnejši opomini učiteljev, da bi se 
mladina učila, ko so take nerodne na
pake sta tu ta  onemogočale učiteljem 
vsak uspeh v njihovem trudu.

Šole za vajence niso isltrokovne niti po 
svoji osnovi, miti po predavateljih, ki v 
njih 'predavajo. One so bile le neki p ri
vesek osnovnih šol, pa so zato najbolj 
pogosto na njih učili Ikar ljudskošolski 
učitelji. Pa če bi bila le ta  napalka edi
na, bi še vse bilo odpustljivo, vendar pa 
je še druga hujša, in sicer ta, da je v 
posameznem razredu take šole za vajen
ce učil vse predmete, razen verouka, en 
sam učitelj. In sicer z vednostjo šolskih 
oblasti, ki so razporede predavanj mo
rale Odobriti. N a ta  način ni bil tem  šo
lam odvzet le njihov strokovni značaj, 
nego so one celo postale popolnoma na
vadno nadaljevanje ljudskih šol. V po
sameznih razredih teh  šol je bilo teden
sko po 7 ur predavanj, k a r pomeni 5 
do 6 različnih predmetov. Z branjem  je 
zvezana stvarna izobrazba, ki obsega 
različne uke, kakor zgodovino, zemlje
pis, prirodopis, fiziiko, kemijo, tehnolo
gijo, računstvo itd. To je tako mnogo 
različnih ukov, da je le za njih potreben ' 
poseben predavatelj. Potem strokovno 
računanje, obrtno dopisovanje in knji
govodstvo. In posebno važno strokovno 
risanje. Malo je večjih mest, v katerih  
so se 'vajenci lahko učili po sorodnosti 
svojih bodočih poklicev v skupinah, v 
večini mest so pri strokovnem risanju 
sedeli in poslušali vajenci vseh obrtov. 
Mislimo, da je delo v takem  razredu po
leg tolikih učencev težko tudi za same
ga strokovnjaka, pri mas pa se je  veči
noma dogajalo, da je en saim učitelj pre
daval strokovno risanje vsem obrtnim 
strckam. More li to storiti človek, ki ni
ma čvrste strokovne podlage. Verjame
mo, da tako 'delo mora utruditi preda
vatelja, o uspehu pa sploh moramo dvo
miti. Le tako se more dogoditi, k a r  nam 
je tudi razstava strokovnega risanja 
mnogih It alki h šol dokazala na sedanji 

. razstavi v Zagrebu, da so mnogi načrti

po velesejmski obrtniški razstavi v Zagrebu

bili popolnoma napačno iizdelami ne le z 
ozirom na predmetno izdelavo, nego celo 
z ozirom na najbolj primitivne pojime o 
strokovnem risanju. V mnogih slučajih 
so bili ti  načrti popolnoma navadne ko
pije brez Vsakega miselnega sodelova
nja, pa se je  zato dogajalo, da je bilo za 
izdelavo porabljenega mnogo časa, 
usipeh pa je  popolnoma izostal. Prerisa- 
vanje s plošče ali predloženega mačrta 
je jalovo delo za izobrazbo. V mnogih 
slučajih so bili razstavljeni načrti naj
bolj kompliciranih strojev, ki pa so brez 
vrednosti, ker tni bilo n ik jer načrtov de
tajlov tega Stroja. Ni pravilno delo, ako 
mizar nariše lepo omaro, nego je pravil
no, ako nariše le posamezne dele te 
omare v merilu in proporciji z vsemi 
oziri na predmet. Zakaj naj bi moral 
čevljar narisati lep čevelj, ko tega nihče 
od njega v praksi ne zahteva ? To je de
lo slikarja. Enako je v drugih strokah. 
Poglejte delo teh  šol za vajence. Uro 
strokovnega risanja. Sedi trideset učen
cev različnih strok. Kako poučujejo? 
Razdele trideset predlogov in učenci pre- 
risavajo. To ni delo, niti pouk, to je 
škoda za čas, energijo in stroške. Po
polnoma je razumljivo, da ni tem u kriv 
učitelj, ker pač me more biti za toliko 
strokovnih panog strokovni risar, niso 
pa male zahteve za posamezne obrti. In 
če danes podcenjujemo delo teh  šol, ne 
smemo podcenjevati tudi dela teh  učite
ljev, katerim  bi morali čim bolj poma
gati v njihovem idealnem strem ljenju in 
jim nuditi priložnost, da se usposobijo 
za pravilno delo. In  to  naj foi bili različ
ni tečaji v počitnicah. Taki tečaji bi se 
morali vršiti za različne obrtne panoge 
■v Zagrebu, k jer imamo že zadostno šte
vilo strokovno sposobnih obrtnikov in 
učiteljev, ki bi gotovo prevzeli predava
nja. Predavanja teh strokovnjakov bi 
morala biti obvezna za vse učitelje na 

, takih  šolah in to  naj bi šele bila prava 
kvalifikacija za predavanja. In če hoče
mo maše predmetne šole spraviti na bolj
šo višimo, moramo s  takim  delom zače
ti čimpreje.

T re tja  osnovna napalka današnjih šol 
je, iker se pouk vrši v večernih urah. 
Vajenec je preko vsega 'dneva zaposlen 
v svojih delavnicah. Zaradi tega priha
ja  telesno in duševno u tru jen  v šolo. 
Takemu mlademu otroku je šola poči
tek, ne pa želja za daljo izobrazbo. V 
šoli je  potrebno intenzivno delo, kar pa 
je z utrujenim i učenci nemogoče, ker 
oni pod vplivom utrujenosti k a j radi 
zaspe, k a r je popolnoma naravno in če
sar ne smemo niti obsojati. To bi lahko 
odpravili na  način, da bi se predavanja 
vršila preko dneva pred delom v delav- 
micah, ker bo le potem uspeh mogel bi
ti zajamčen. Ako so to  že davno mogli 
s to riti drugi narodi, bi lahko končno tu 
di m.i.

» O d k o d  pa ,  p r i ja te l j ,«

» R a vn o  p r ih a ja m  s p oš te ,  k j e r  sem  po-  
ravna l  naročn ino za  » O b r tn i  ves tn ik« .  S i
cer  sem  dal  za d n j i  denar,  pa  m i ni žal,  
k e r  s v o j  list pač  m o ra m o  p o d p ira t i!  S to r i  
tu d i  ti  s v o j o  do lžnos t!!

K a j  je novega ?
DOMA

Senat je z aklamacijo sprejel konven
cije z Rumunsko. Izglasovan je bil tudi 
zakon o gasilcih.

Zletni dan naraščaja in vojske I. po
krajinskega sokolskega zleta v Ljubljani 
v nedeljo 18. t. m. ni uspel vsled močno 
deževnega in viharnega vremena, pa so 
se naraščajniki vrnili v svoje kraje.

Uspela akademija je bila v nedeljo 
18. t. m. na Taboru v Sokolskem domu. 
Nastopili so otroci in moški in ženski 
naraščaj našega in češkoslovaškega 
Sokola.

Kongres Narodne odbrane se bo vršil 
24. in 25. t. m. v Banjaluki. Prijavljeno 
je veliko število delegatov.

Velik požar se je ponovno pojavil v 
naših krajih  in sicer v tovarni motvoza 
v Grosupljem in naredil milijonsko ško
do. Tovarna je  last Ljubljanske kre
ditne banke.

N a seji JRKD v Beogradu je  izjavil 
dr. Srškič, da vlada pripravlja važne 
ukrepe za izboljšanje gospodarske krize.

Druga skupina naših parlamentarcev 
je 17. t. m. odpotovala pod vodstvom 
dr. Kumanudija na Poljsko.

Jugoslov. radikalno socijalno stranko 
ustanavlja član glavnega odbora bivše 
radikalne stranke in bivši minister dr. 
Voja Janjič.

300.000 udeležencev se je  že glasom 
poročila akcijskega odbora JRKD prija
vilo za skupščino v Beogradu dne 20. in 
21. julija.

Za milijone so oškodovali sirote funk
c io n a rji D ruštva za vzgojo in zaščito 
dece v Beogradu. Poneverili in zlorabili 
so naravnost ogromne vsote, pa je ta  
slučaj ponovni dokaz, koliko gnilobe je  
v tkzv. beograjski boljši družbi in kako 
malo morale imajo posamezniki na vi
sokih socijalnih položajih, ki so ravno 
najbolj poklicani revežem pomagati, ne 
pa jim krasti od podarjene jim  milosti 
boljše situiranih ljudi.

PO SVETU
Naj več ja električna centrala v Rumu-

niji je dograjena v Brašovu. Zgradili so 
jo italijanski inženjerji z italijanskim  
materijalom.

Amerikanski advokat bo branil Lube
ja, ki je zažgal nemški parlam ent, ker 
noben nemški advokat noče prevzeti za- 
govorništva.

Nove atentate z bombami so zabeležili 
časopisi v večih krajih  v Avstriji. Držav
ni kancelar Dollfuss je  dobil več grozil
nih pisem, v katerih mu groze s sm rtjo.

Francoski prekomorski parnik Atlan- 
tique, katerega je nedavno požar sko
ra j popolnoma uničil, bodo ipak popra
vili v Saint Nazaireu.

O avijatičarju Matternu, ki leti okrog 
sveta, že več dni ni nobenih vesti.

Kobilice pustošijo po Poljski. Blizu 
Varšave jih je kar več milijonov napadlo 
in uničilo polja.

V sovjetski komunistični stranki či
stijo. Izključili so 12.000 članov.

Zopet dva politična umora sta  se zgo
dila v Sofiji. Identiteto enega niso mogli 
dognati, drugi pa je lastnik gostilne 
»Ohridska riba« iz Ohrida.

Energične ukrepe izvaja Avstrija. Raz
pustila je narodno socijaKstičmo stranko 
in vse njene organizacije. Istočasno je 
vlada razpustila tudi štajersko hitler
jevsko Heimwehr. Vlada napoveduje naj- 
odločnejše nadaljnje ukrepe. Za zadnje 
atentate je bilo ugotovljeno, da jih je 
organizirala avstrijska vojska, ki je do
bavila vse eksplozive, granate in druge 
potrebščine, pa tudi vežbala atentatorje.

Zahvala. Po smrti mojega očeta g. 
Jurija Klavsa mi je iz,plačala »Obrtni
ška samopomoč«, reg. pom. blagajna v 
Ljubljani. Beethovnova ulica št. 10, po
sm rtnino^ za liaiero je bil zavarovan 
moj pokojni oče, točno, in kuilanitno, za 
kar s e j i  tem ' potom najtopleje zahva
ljujem in to socialno ustanovo vsake
mu obrtniku zelo priporočam. — Go
renja vas pri Ribnici, 19. junija 1933, 

Klavs Alojzij,
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Pravkar je izšla prva strokovna knjiga za prikrojevanje damskih ohlačil
PRIREJENA ZA STROKOVNJAKE, SAMOUKE IN ŠOLSKI POUK.

Cena knjigi Din 120.— , člani krojaške zadruge jo dobe v zadružni pisarni 
za znižano ceno Din 100.—

Sestavil, risal, spisal in izdal

T. K U N C
lastnik konc. strok, šole in damskega salona, Ljubljana, Sv. Petra c. 4-II.

Hočevar Lojze:

Znižanje obrestne mere -  
življenjska potreba obrt

nika
P re d  kratkimi sem govoriti s pripro- 

sitirn in zelo pnidlnim obrtnikom iz ljub
ljanske okolice, ki sii je s  tndiim delom 
ustvaril majihnio, a idotbro idtočo delav 
nico. P ripovedoval mi je, da si je izpo
sodil 1. 1938. okrog 40 tisoč dinarjev. 
Plrva leta ni mogel odplačevati obro
kov in šele 1. 1931. si je toliko opomo
gel, da je kljub krizi in težkam časom 
s svojim siobdlmim delom pridobil za
upanje pri strankah. Od tega časa na
prej je redino plačeval obroke, tod'a za
radi visoke obrestne mere in zaradi 
zamudnih obresti se je dolg podvojil, 
talko da je zaradi tega prisiljen plačati 
še enkrat toliko kot sii je izposodil. T a
kih prim erov imamo nešteto. Visoka 
obrestna m era ubija veselje do pod
jetništva jn onem ogoča obrtnikom raz
mah. Pomisliti moramo, da je m pr. 
feita 1938. pomenila vsota 40 tisoč di
narjev gospodarsko vse nekaj clbuge- 
gS k akor danes. Aiko si si pred leti 
izposodil 40 tisoč dinarjev, da si opre
miš svpjo delavnico ali dobaviš pri
m erne sltroje, pioteim lahko rečemo, da 
je danes ne glede na druge momente 
vrednost nabavtfiega mdteriijala padla, 
a na drugi strani si obvezan vrniti 
isto visoito pod enako visokimi obrest
mi, kakor si jto dobil prejšnja leta, ko 
'je bil zaslužek minogo lažiji in ko je bi- 
llo za denar veliko lažlje. Jasno je, da 
ij.e z nazadovanjem  zaslužka in z 
(zlmanjšanjeim vrednosti blaga treba  
(tudi znižati obrestno mero, ki m ora bi- 
Iti vedno prilagodena gospodarski m očk 
ali z drugimi besedami, obrestna me
ra  je tisti regulator, fcistto merilo, ki 
,se mora prilagodi/ti gospodarstvu. Go
spodarstvo  pa je danes v skrajno tež
kem  položaju in zlasti mali človek, m a
li obrtnik, nikakor ne zmore prenašati 
obrestne mere v  taki viišini kot je to 
sedaj slučaj, ko mora plačevati oikrog 
12-odistoitne obresti od posojene vso
te . V.sak gospodar in tako tudi vsak 
obrtnik si posodi denar zato, da sj po
maga v svojem obntu in da zasluži to 
liko, d a  preživlja sebe in svojo družino.

O brestna m era mora biti taka, da je 
znosna, torej, da omogoča obrtniku, 
da pomaga kot rečeno sebi z odplače
vanjem  obresti in glavnice vred. Nik- 
'do ki gospodarsko misli, sl ne posodi 
'denarja zato, da bo samo odplačeval 
Visoke obresti b rez  Lzglleda, da bo 
'sploh mogel plačati glavnico in da bo 
(nazadnje uničil sam ega sebe. Dejstvo 
'je, da je v večini evropskih držav go
spodarska uvidevnost privedla eh) te
ga, da se je obrestna m era znižala. 
Tem u vzgledu bi morali slediti tudi 
piri nas. Naš zmaini nacionalni ekonom 
vseučillški profesor Bajkič je odločno

PLINSKE NAPRAVE
P. n. občinstvu, osobito hišnim posest
nikom odnosno stavbenikom vljudno 
javljam, da imam kot prvi in edini v 
naši banovini pravico in obrtno poobla- 
šfienje, da smem izvrševati, poprav
ljati in napravljati sam vse potrebne 
plinske naprave in vode bodisi za ko
palnice, kuhinje, ogrevalnice in sploh 
vse tozadevne hišnogospodarske in in
dustrijske naprave v vsaki pogojeni 
izmeri. — Kot prvi tovrstni domač, 
aprobiran strokovnjak se priporočam 
vsem interesentom

NOVAK PETER, izprašan mojster za 
vse plinske naprave. — Gregorčiče
va 11, Ljubljana, Gradišče.

(izjavil v lepih besedah naslednje: 
»•obrestna m era je danes previsoka in 
nikdo ne more plačevati večjih objesti 
od omilh, ki j,ih dobi (namreč od poso
jenega denarja) zaradi tega je treba 
na vsak način znižata obrestno mero,. 
In p rav  je tako! Znižanje obrestne me
re m ore celotnemu gospodarstvu sa 
mo^ koristiti in nikomur škodovati'. Z 
zinižarajem obrestne mere se poživi go
spodarstvo, torej poveča obtok iin p ro
met. Od povečanega prom eta pa ima 
koristi vsakdo, tako tudi upniki in de
narni zavodi, ki na ta način pridejo 
vsaj do možnosti, da bodo izplačevali 
vloge boilu likvidno in lažje kot dose- 
daj. Zahteva našega obrtništva in zla
sti obrtnega odseka ljubljanske Zbor
nice za TOI, da se obrestna m era zni
ža in da ne sme znašati več kot 6 od
stotkov, je koristna in hvale vredna tu 
di z vidikov splošnega gospodarstva.

»Obrtniška samopomoč« 
posluje nemoteno dalje

Glede na odlok kr. banske uprave 
dravske banovine, da se ukinlja začasno 
vse pomožne blagajne (samopomoči) in 
vse zavarovalnice na zadnužni .podlagi, 
obveščamo tem  potom vse naše člane in 
dbrtnike, da »Obrtniška samopomoč« s 
tem odlokom ni prizadeta.

Vse poslovanje se vrši redno naprej. 
Prosimo vse člane, da takoj poravnajo 
zaostale prispevke, kakor tudi prispev
ke za drugo tromesečje. V kratkem  bo
mo razposlali članstvu pravila. Opozar
jamo, da znaša letna članarina 20 Din 
in redni mesečni prispevek ali premija 
10 Din za vsakega člana. Držite se toč
nega plačevanja, da ne bo zaostankov 
na zavarovalnini in nepotrebnih s tro 
škov na opominih.

Dolžnost vsakega obrtnika je, da za
varuje sebe itn svojce pri »Obrtniški sa
mopomoči«, ki je strogo stanovska 
ustanova. Prispevki so tako malenkost
ni. da jih lahko zmore vsak obrtnik.

Apeliramo n a  vse tovariše obrtnike, 
da se takoj prijavijo v zavarovanje. 
Vsa pojasnila brezplačno. Pošljite znam
ko za Din 3.— za odgovor. Ne sme biti

obrtnika, ki ne bi bil član te  ustanove. 
Pokažimo svojo stanovsko zavednost! 
Proč z osebnim sovraštvom, Iki nam sa
mo škoduje in pokažimo, da smo složni. 
Le na ta  način postane »Obrtniška sa
mopomoč« velika in močna stanovska 
blagajna, 'ki bo nudila svojcem um rlega 
člana prepotrebno podporo.

Zavedajte se izreka: V slogi je  moč! 
Obrtniška samopomoč, reg. pom. blag., 

Ljubljana, Beethovnova ulica 10 
(pritličje levo, Zbornica za TOI)

Jubilej zvestega učitelja 
naših mizarjev

u— V svojem 75. letu je prof. gosp. 
Josip T r a t n i k  še vedno čil in vedno 
najboljši tovariš in svetovalec našim 
mizarjem v š t .  Vidu in vsej tam ošnji 
okolici. Kljub bližajočemu se osmemu 
križu še vedtoo zvesto poučuje strokov
no risanje za m izarje v St. Vidu, pa tudi 
na strokovni šoli salezijancev na Ra
kovniku. Nad pol sto letja že vrši svoje 
vzgojno delo in neštete so njegove za
sluge, katerih  pa se v svoji veliki 
skromnosti komaj zaveda.

Ljubljanski velesejem je prvič pred
stavil širokim plastem  inaše javnosti vi
soko umetniško delo naših mizarjev, pa 
jim tako  tudi omogočil uspešno tekm o
vanje z ostalimi in udejstvovanje med 
domačini. Gotovo je za te lepe velese- 
jemske uspehe tuidi ne m ala zasluga 
ravno delo prof. Tratnika, ki je prvi 
opozoril naše mizarje na izredno po
memben značaj itakih razstav. In od te
daj jih vodi vedno, svetuje jim, brez
plačno izdeluje načrte, brezplačno nad
zira delo in pomaga povsod, k je r ga za 
to  naprosijo. Z očetovsiko ljubeznijo za
sleduje napredek vsakega posameznika 
in ga vedno bodri k  vztrajnosti in delu.

Ime prof. T ratnika poznajo naši m ar
ljivi mizarski obrtniki širom cele Slove
nije, pa ga tudi globoko spoštujejo. Nji
hovim željam za še mnogo čilih let pro
fesorju Tratniku se pridružujemo tudi 
mi in želimo še mnogo tak ih  idealnih, 
požrtvovalnih in nesebičnih mož, ki naj 
bi sledili njegovemu lepemu vzgledu.

v Ljubljani, Prešernova ulica št. 3, s 
podružnico na Miklošičevi cesti št. 13, 
je največja regulativna hranilnica v 
Jugoslaviji.
Ima vlog nad 430,000.000 Din, rezervnih 
zakladov pa nad 10 milijonov dinarjev.

CiuttCianbka

Za pupilne naložbe pa sodni depozitni 
oddelek, za varčevanje mladine izdaja 
domače hranilnike, za pošiljanje po po
šti pa svoje položnice. Za vse vloge 
jamči mestna občina z vsem svojim pre
moženjem in davčno močjo.
Hranilnica kupuje in prodaja tudi de
vize in valute najkulantneje. Ta posel 
opravlja v svoji podrtižnici na Mikloši
čevi cesti. Telefon centrale št. 2016 in 
2616, podružnice št. 2367, poštni čekov
ni račun centrale št. 10.533, podružnice 
št. 16.138.

Uradne ure za stranke so od 8—12.

Gostilničarji so zborovali
13. junija so v dvorani hotela Metro

pol zborovali gostilničarji na poziv Zveze 
združenj gostilničarskih obrti za drav
sko banovino. Za zborovanje je vladalo 
izredno veliko zanimanje, kar dokazuje 
udeležba blizu 400 delegatov vseh gostil
ničarskih zddrug iz cele banovine.

Predsednik zveze g. Majcen je  po 
uvodnih pozdravnih besedah razpravljal 
o trošarinskem  vprašanju, ki je bilo 
prav za prav pravi povod tega zborova
nja. N avajal je  dejstva, da s sedanjim 
trošarinskim  zakonom niso prizadeti le 
člani iz vinorodnih okolišev, nego iz ce
le banovine. Kljub neštetim intervenci
jam  do danes ta  zakon ni bil izpreme- 
njen, pa je  radi tega bil uničen tudi vino
gradnik vsled izostanka največjih kon- 
sumentov-gostilničarjev. Seveda je cena 
vma padla pod minimum, 'tako da danes 
vmogradnik ne more pri prodaji vina 
dobita povrnjenih muli pridelovalnih 
stroskov. Vlalki so sicer, itn v rojih naj- 
bolj železničarji, m arljivi posredniki za 
vinsko kupčijo, ker ga prinašajo tudi v 
večjih količinah iz vinorodnih krajev, 
vendar pa to ni pomembno za vinsko 
trgovino, ker ti kvantumi še vseeno niso 
značilnejši. Gostilničarji so danes obre
menjeni s 34 davščinami, zaščiteni pa 
skoro nikjer. Res je, da nekatere od
redbe ščitijo gostilničarja, vendar pa nji
hovo izvajanje v praksi izgleda vse dru
gače.

V utemeljitvi zahtev resolucije je g. 
Majcen poudaril, da imajo danes gostil
ničarji za 70% prom eta manj, kakor 
preje. Priznal je, da se zlasti Zbornica 
TOI trudi z vsemi silami za izboljšanje 
stanovskega položaja, vendar pa isto ni 
dosegljivo  vsled  trošarinskega zakona.

N ajaktualnejše potrebe so danes uki
nitev krošnjarjenja z vinom, ukinitev to 
čenja pod vejo, ̂ revizija točilnih taks z 
ozirom na današnji splošni gospodarski 
položaj in sprememba tar. ipo«t. 62. tak s
nega zakona tako, da bi odpadla grupa
cija točilne takse po različnih krajih  in 
da bi se razdelila na 12 razredov.

Tečaj za damsko krojenje v Ljublja
ni. Zavod za pospeševanje obrta Zborni
ce za TOI priredi v L jubljani tečaj za 
damsko krojenje. Poučeval bo konce- 
sioniraini strokovni učitelj g. Teodor 
Kunc iz Ljubljane. Tečaj bo tra ja l od 
3. do 20. julija t. 1. Zbornični zavod PO 
da udeležencem na razpolago vse po
trebne pripomočke in učila. Pristojbina, 
vštevši odškodnino za dobavljene pri
pomočke, znaša Din 150.— te r jo je po
slati obenem s prijavo neposredno Za
vodu za pospeševanje obrta Zbornice 
TOI v Ljubljani. Ker je že sedaj toliko 
interesentov, da je prostih le še nekaj 
mest, se na poznejše prijave .ne bo ozi
ralo. Prednost imajo m ojstri in m ojstri
ce, sprejemajo se pa 'tudi pomočnice in 
pomočniki krojaške stroke. — Prijavni 
rok je do 1. ju lija  t. 1.

Združenje usnjarjev za dravsko ba
novino je imelo 11. junija dopoldne 
svojo II. redno skupščino v Ljubljani. 
Zborovanje, katerega se je udeležil g. 
Priisitou kot zastopnik Okrožnega od
bora obrtniških združenj, je vodil do
sedanji načelniiik g. Polalk Ivam, ki je 
poročal o delovanju uprave v pre tek
lem letu. P ri volitvah, ki so .se vršile 
po novem  obrtnem zakonu, je bil za 
predsednika združenja izvoljen g. Ivan 
Pollak, za Podpredsednika g. Brane 
Greif iz M aribora. Zborovanje, na ka
terem  so se 'Pretresala vsa važna 
usnjarska vprašanja, je trajalo  2 in pol 
ure.

OBRTNA BANKA V LJUBLJANI
CENTRALA: KONGRESNI TRG 4 PODRUŽNICA: LJUTOMER

Telefon št. 2508 Račun pri poitnl h ran iln ic! v Ljubljani it. 12.051 Telefon št. 2508

Daje kredite v obrtne svrhe, pospešuje ustanavljanje obrtnih in industrijskih podjetij, izvršuje vse bančne transakcije naj
kulantneje. Vloge na knjižice in na tekoči račun se obrestujejo kar najugodneje, vezane vloge po dogovoru primerno više

Glavni tat odgovorni urednik Lojze Hočevar. — Za konzorcij »Obrtnega Vestnika« Josip Rebek. — Tiska Narodna tiskalna. Predstavnik Fr. Jezeršek. Vsi v Ljubljani.


